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a esa zona tiene que estar la zona segura para los trabaja-
dores, y no sé si usted sabe que un incendio no se extingue 
solo en apariencia, ¿eh?, la tierra, también las raíces… Es que 
esto es mucho más complejo .

Entonces, yo vengo con el posincendio para darle informa-
ción para algo, no para venir aquí a no explicarle nada . Le 
digo lo que estamos haciendo cuando se está haciendo, no 
cuando no se está haciendo .

Y acabo diciendo alguna cosa sobre lo que ha comentado el 
señor Aguirre .

Señor Aguirre, estoy a favor del aprovechamiento fores-
tal controlado. Efectivamente, estoy de acuerdo. De hecho, 
hemos tenido conflictos cuando hemos autorizado aprove-
chamiento forestal, a veces sin motivo, y otras veces porque 
no han cumplido adecuadamente las empresas y hemos 
tenido que intervenir, pero estoy de acuerdo con el aprove-
chamiento forestal y que se promueva . Tanto es así, como 
que les vamos a preparar las licitaciones a los ayuntamientos 
afectados, donde se pueda aprovechar, para que lo saquen 
y hagan aprovechamiento forestal . O sea, no tengo ningún 
problema en eso .

Y con el pastoreo, decirles, saben que una zona cuando se 
quema se bloquea absolutamente del pastoreo, pues vamos 
a hacer una autorización expresa en zonas donde se pueda 
entrar en esos incendios para seguir haciendo pastoreo, si 
no dañan, efectivamente, a la regeneración natural del espa-
cio, para facilitar que siga habiendo pastoreo en esas zonas y 
no tengan que emigrar a otras .

Así que, estamos de acuerdo en todo, el pastoreo ayuda, 
también el aprovechamiento forestal .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltíssimes gràcies, consellera.

Disculpes per les interrupcions que han sigut reiterades i 
malintencionades, perquè no puc parlar en altres termes . 
(Veus) No, s’ha interromput més de deu vegades en una 
intervenció de tres minuts, que no té cap sentit.

Compareixença de la consellera de d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència i Transició Ecològica per 
a explicar el conjunt de mesures i projectes planificats per a 
millorar la qualitat ambiental i la resiliència de l’Albufera de 
València, sol·licitada pel Grup Parlamentari Compromís (RE 
número 51.280)

El senyor president:

Bé, passem directament al següent punt de l’ordre del dia, 
que és la compareixença de la consellera d’Agricultura, 

Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, per a explicar el conjunt de les mesures i projectes 
planificats per a millorar la qualitat ambiental i la resiliència 
de l’Albufera de València, sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Compromís .

Sense més, senyora consellera, quan vullga .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Gràcies, senyories .

I gràcies al grup Compromís per registrar esta comparei-
xença, sobretot perquè ja hem parlat moltes vegades de 
quines eren les actuacions prioritàries per part de la conse-
lleria per a recuperar la qualitat ambiental de l’albufera i 
passaven per diverses fites: una, tindre un cabal d’aigua 
garantit, és a dir, tindre una assignació d’aigua ambiental, en 
aquest cas, que hem treballat i hem aconseguit en el plane-
jament hidrològic .

Captar les aigües brutes que arriben, que no han d’arribar a 
l’albufera, i poder captar-les, poder depurar-les en condici-
ons i, fins i tot, reutilitzar-les per a reg en altres espais que 
ho necessiten . I, per tant, netejar d’eixa incorporació d’ai-
gües brutes que li arriben inadequadament a l’albufera .

Òbviament, tindre inversions per a restauracions ambien-
tals, de motes, ullals, etcètera, i també s’està aconseguint . 
Arribar a un acord sobre una gestió sostenible en l’albu-
fera, en el que té a vore indissolublement amb l’albufera, 
que és el cultiu de l’arròs, però, a la vegada, poder ajudar 
tant els arrossers a poder continuar la seua activitat i que 
siga completament compatible, també, amb els valors ambi-
entals de la mateixa albufera . I, per tant, hem assolit acords, 
des d’eixe treball que volíem arribar, a dia de hui hem asso-
lit acords històrics, per exemple, en la gestió de la palla, 
que l’hem acordada amb els arrossers i que, òbviament, 
tots estos acords també passen per junta rectora i, per tant, 
ha sigut reforçat, també, per tots els membres de la junta 
rectora .

Saben vostés que hi havia una fita històrica que complir, 
i que estem en això, que és l’aprovació del PORN i del 
PRUG, a tenor que eren ferramentes que estaven completa-
ment obsoletes . I, per tant, estem en eixes revisions i estem 
fent-lo junt amb la junta rectora .

I, clar, li dic que agraïsc, precisament, que ens hagen dema-
nat esta compareixença perquè sempre vam dir que l’ai-
gua era el més important, sense cap dubte . És l’element 
per excel·lència que necessitava tindre assegurat l’albufera 
i que, assegurant-li un cabdal d’aigua que arribara, anava a 
haver-hi un abans i un després . I crec que només cal visi-
tar l’albufera, només cal conéixer l’albufera, només cal parlar 
amb la gent de la zona per a saber que acabem de demos-
trar…, és a dir, acabem de demostrar que incorporar aigua 
neta, incorporar aigua de qualitat, incorporar un cabdal 
ambiental a l’albufera és l’element indiscutible perquè l’albu-
fera recupere el seu benestar ambiental .
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I, per tant, l’acord que es tanca i es consolida quan s’aprove 
el pla hidrològic serà una de les grans fites històriques. 
Ara mateix, saben que ho fem a raó de sobrants, etcètera, 
d’assignacions que fa la confederació . Per on està entrant 
l’aigua del riu és per on està havent una explosió evident, 
visual, indiscutible de vegetació vinculada a la qualitat i al 
bon estat ambiental de l’albufera . I, per tant, jo crec que 
eixa fita, que hem assolit entre l’Ajuntament de València, 
la Confederació del Xúquer i nosaltres, farà un abans i un 
després .

Tenim eixa assignació, per tant, d’aigua, que, a més, saben 
que està en el moment més crític, està assignada dintre del 
plantejament en el moment amb més necessitat del recurs, 
val? I, per tant, primer pilar d’eixe pla estratègic de l’albufera 
aconseguit .

El segon . Saben vostés que vam anunciar que, després de 
negociacions amb el ministeri, hem aconseguit una consig-
nació de 110 milions d’euros per a eixe nou col·lector que 
capte les aigües brutes i que l’impulse cap a una nova depu-
radora en Alcàsser…, que, de fet, vam tindre una reunió farà 
no arriba dos o tres setmanes amb els veïns i veïnes, on 
poguérem acordar les mesures que han de tindre en eixa 
depuradora per a no generar ningun tipus de perjudici, i va 
ser una reunió positiva entre la secretaria autonòmica i els 
veïns . I, per tant, es farà eixa infraestructura . Saben que el 
positiu d’eixos 110 milions d’euros és que l’execució és de 
fons de recuperació i, per tant…, és la pressió de complir, 
veritat? Si vols els fons, has de complir d’ací a, com a molt, 
el 2027 . I, per tant, serà una realitat de manera immediata, i 
hem fet la licitació del redactat del projecte .

Després, tenim d’entrada eixos 60 milions d’euros que hem 
estat també parlant amb la junta rectora i hem estat expli-
cant les diferents actuacions de restauració ambiental, com 
els dic, que tenen a vore amb els ullals, amb les motes, amb 
la vegetació que hi ha en la zona on s’han de fer també nete-
ges… Tenen a vore, òbviament, amb eixe estat ambiental, 
sense cap dubte .

Saben que, a més, hem presentat, en la palla de l’arròs, apart 
de l’acord de l’excepcionalitat, diguérem, en l’ús de la crema, 
sinó que amb caràcter general es faça una gestió de la palla 
alternativa a la crema, com puguen ser eixos fangueigs, tritu-
racions, acopio per a poder usar-ho en ramaderia… O en el 
projecte de biogàs, dintre de la Ruta valenciana de biogàs 
que hem presentat al ministeri, que saben que el Govern 
d’Espanya ha demanat a les comunitats poder presen-
tar projectes per a una nova remesa de projectes singulars . 
Hem presentat, dintre de la Ruta Valenciana de Biogàs, eixe 
projecte per a poder captar eixa palla i poder introduir-la en 
el sistema per a generar biogàs, amb un acord que també…, 
convenit amb les empreses gestores que ho desenvoluparan .

I, per tant, jo, sincerament, crec que l’albufera feia temps 
que no es trobava tan valorada des dels governs, i he de 
dir-ho: des dels «governs», en plural . Des del govern muni-
cipal, des del govern de l’estat i des del govern de la 
Generalitat Valenciana, mai havia estat tan valorada, mai 
havia tingut tant d’acord. Feia temps que no es vivien…, 
o perquè no es produïen els debats, o perquè no hi havia 
participació, o perquè sempre hi havia qui es portava el gat 
a l’aigua . Ara hi ha molts acords, la junta rectora està fent 
un treball excepcional; l’actitud tant dels arrossers, com dels 

ecologistes, conservacionistes, com de gestors propis del 
parc, com de pescadors, etcètera, està sent exemplar, exem-
plar, amb molts acords . Això farà que isca un bon PORN i un 
bon PRUG, sense cap tipus de dubte. És el marc, el planeja-
ment global, complet i integrador de l’albufera, dels diferents 
actors que participen en aquesta.

Òbviament, l’albufera és un parc excepcional. Hem tingut 
complicacions a l’hora de nomenar la direcció, i ho saben, 
ho hem dit públicament . Hem hagut de fer algunes mesures, 
fins i tot normatives, per a poder tenir un nomenament, en 
este cas, d’una directora, que estic segura que farà un treball 
fantàstic. La seua complicació tots sabem quina és: no és un 
parc qualsevol, és el gran aiguamoll valencià i europeu, per 
excel·lència . És un dels tresors ambientals més importants 
d’Europa .

I l’única cosa que em resta dir és que continuarem en este 
pla, i tot el que no està ací no són plans per a l’albufera . 
Qualsevol tipus de mesura que puga agredir-la, directament 
o indirectament, trobarà la contundència d’esta consellera i 
d’esta conselleria . I, per tant, anem a posar el foco en la vigi-
lància, en el control, en les declaracions d’impacte de qualse-
vol projecte que puga afectar l’albufera . I en això jo crec que 
saben ben bé de què parle, així que no crec que calga insis-
tir molt més.

I, de moment, eixa seria la qüestió.

Gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

Torn dels diputats . Quan vullga, senyora Serna . (Veus)

Vols fer la primera intervenció? Ho dic perquè, com sempre, 
l’oposició, després el govern… (Veus) Com vulguem . Sí, sí, 
l’últim, l’única, sí. (Veus) Vols fer la primera intervenció ara 
mateix? Tu el que preferisques . Val?

Doncs té la paraula la senyora Ferrer . Quan vullga .

La senyora Ferrer Matvieychuc:

Moltes gràcies, president .

Registràrem fa temps aquesta compareixença, perquè ja des 
de fa temps que, des de la conselleria, es ve treballant en tot 
un ventall de mesures per a millorar la qualitat ecològica del 
parc natural, que és l’obligació que tenim com a posseïdors 
d’un espai protegit .

I també perquè volíem que ens explicara, amb més detall, 
les diverses mesures i com s’incardinen en eixe, diguem, 
pla integral, en eixa visió integral d’una realitat complexa . 
L’albufera és una realitat complexa; totes, a poc que les 
mirem, són complexes, però aquesta ho és encara més, 
perquè cal compatibilitzar els interessos legítims d’actuaci-
ons d’activitats econòmiques amb el bé d’interés superior, 
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que és la biodiversitat que alberga l’albufera i que, durant 
tant de temps, ha estat abandonada per part de les adminis-
tracions públiques, en particular, per l’administració autonò-
mica i també per l’administració propietària del llac .

Afortunadament, estos set anys de govern del Botànic, tant 
a la ciutat de València com a la Generalitat, ens han tornat a 
revaloritzar, des del punt de vista de la gestió, no sols el llac, 
sinó el conjunt del parc . Hi ha també molts ajuntaments, que 
tenen el seu terme municipal en l’albufera, estan treballant i 
remant a favor de la conservació, de la protecció, també de 
l’ús responsable del territori del parc natural .

I, evidentment, donem la benvinguda a les mesures que s’han 
estat prenent. És una satisfacció tornar a vore aigua transpa-
rent en l’albufera, això és evident . I, com des de fa molts anys, 
molts defensàvem que el problema…, no el problema, però 
un problema fonamental en l’albufera era justament això, la 
manca d’aigua de qualitat i en quantitat suficient.

Creiem que l’acord assolit en el marc del Pla hidrològic de la 
demarcació hidrogràfica del Xúquer és un pas positiu, encara 
que, com ha manifestat la foto que eixia ahir en premsa, 
meravellosa, de la transparència de l’albufera per les apor-
tacions directes del Xúquer que es varen donar aquest estiu 
perquè hi havia aigua romanent a Tous . Ens diuen que eixe 
és el camí i que cal garantir encara més cabal ecològic proce-
dent del riu per a l’albufera . Aigua, qualitat, riu per a l’albu-
fera, no sols entre octubre i maig, que és de veres que és un 
període crític, sinó per a tot l’any.

En eixa línia, a mi m’agradaria preguntar-li si se planteja 
algun projecte o alguna iniciativa per a promoure, impulsar, 
fomentar l’agricultura ecològica en l’entorn de l’albufera .

També una qüestió que és important és l’aprovació del nou 
PORN i del nou PRUG de l’albufera . Ens agradaria que ens 
contara en quina situació de tramitació es troba i, previsible-
ment, un horitzó temporal per a la seua aprovació .

I també una qüestió que crec que és fonamental per a 
entendre els sistemes costaners, els ecosistemes costa-
ners, que és la seua vinculació amb la zona marina . És a dir, 
el LIC de l’albufera o la ZEPA de l’albufera no és només la 
zona continental, sinó també la zona marina. I m’agradaria 
preguntar-li, en eixe sentit, com s’està integrant eixa protec-
ció, eixa ordenació dels recursos naturals i la gestió d’ei-
xos recursos naturals també en la zona marina de l’albufera, 
perquè és fonamental per a la biodiversitat, per a la mateixa 
identitat del parc natural i també per a entendre la connexió, 
l’interstici que hi ha a través de la restinga de l’albufera.

Moltes gràcies .

Res més .

El senyor president:

Gràcies, senyora Ferrer .

I, ara sí, la resta de grups, començant per l’oposició .

Senyora Serna, quan vullga, disposa de tres minuts .

La senyora Serna Rosell:

Vale . Gracias, president .

Bueno, muchas gracias, señora Mollà .

Bien, sí quería preguntarle… Bueno, en estos últimos tiem-
pos, donde las aguas de la albufera, pues, (inintel·ligible) … 
esta poca calidad, pues, evidentemente, toda la diversi-
dad se ha visto afectada . Pero, bueno, quiero preguntarle, 
en concreto, por poblaciones de aves, a veces migrantes, 
porque, desde distintas asociaciones, se alertaba de que 
se estaban viendo muy afectadas poblaciones de aves que 
pasan el invierno aquí, en nuestras zonas, y, sobre todo, las 
que usan los humedales para su reproducción, pues, según 
algún estudio de ecologistas, pues, a veces, tres de cada diez 
aves se podían ver afectadas por la calidad del agua de la 
albufera .

Entonces, bueno, pues, con estas actuaciones que se han 
tomado desde su conselleria, si puede aportar algún tipo de 
datos sobre estas poblaciones de aves en concreto; si creen, 
pues, que se ha visto ya alguna mejora .

Y, luego, bueno, pues, de nuevo, todos estos mecanismos, 
todas estas medidas que están llevando a cabo, ¿qué plazos 
maneja la conselleria para que podamos considerar que se 
han alcanzado objetivos ambientales, que podamos decir 
que la Albufera de Valencia tiene una calidad ecológica alta?

Pues, eso es todo .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Serna .

Senyor Aguirre, quan vullga .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, presidente .

Gracias, señora consellera, de nuevo .

Yo quería preguntarle por la planta de biogás que ha 
mencionado, si tenemos algún horizonte temporal para la 
puesta en marcha de esta planta .

Luego, en cuanto a los planes rectores de uso y gestión del 
Parque Natural de la Albufera, que se acordó en octubre de 
2020 su redacción o el inicio del procedimiento de revisión y 
aprobación, entendemos que estarán avanzados los trabajos 
de revisión y redacción de este nuevo borrador . Entonces, 
queríamos saber, cuál es el estado de los trabajos de revisión 
del vigente PRUG, de qué premisas técnicas se parte para la 
revisión del vigente PRUG de la albufera, si existe contratada 
alguna consultora o asistencia externa que colabore con la 
redacción de esta norma y cuáles son los objetivos que tiene 
establecidos la conselleria para la revisión del PRUG de la 
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albufera . También, cuándo está prevista la presentación de 
un borrador de este anteproyecto normativo.

Por otra parte, hemos oído, hemos leído en prensa también, 
que la fórmula para forzar el derribo del Hotel Sidi será 
–según lo apuntado en los medios de comunicación el 
alcalde– el plan de usos del Parque Natural de la Devesa-
Albufera, de la Generalidad, que en la actualidad está en 
proceso de revisión . Entonces, queríamos saber qué fórmula 
tiene prevista el PRUG, en revisión actualmente, para forzar 
el derribo del Hotel Sidi Saler y cuál sería el coste económico 
del derribo y las posibles indemnizaciones a los propietarios 
por la expropiación .

Por otra parte, otro problema que veíamos es el proceso de 
colmatación de la albufera, que es un proceso que, si no se 
adoptan medidas para evitarlo, quizás, sea otro problema 
que acabe propiciando la desaparición del lago y el ecosis-
tema lacustre . Algún profesor, hemos leído y oído en algunas 
jornadas, ha hablado de que la solución a la colmatación del 
lago de la albufera pasa por el dragado del lago . Entonces, 
hemos oído que se han anunciado actuaciones y dragados 
en los canales y acequias, pero no en el vaso . ¿Existe algún 
plan de actuación, previsto por la conselleria, para solucionar 
la colmatación del lago? Y si consideran, desde la conselleria, 
el dragado del lago como una medida prioritaria para rege-
nerar las condiciones ambientales de la albufera .

También, la circunstancia de la existencia de metales pesa-
dos y otras sustancias tóxicas en los lodos que colmatan el 
lago . Queríamos saber si ha calculado la conselleria cuál sería 
la cantidad de metros cúbicos de lodos que debería retirarse 
y el coste de gestión de esos lodos como residuo peligroso y 
las razones económicas que están demorando ese necesario, 
entendemos, dragado de la albufera .

Por otra parte, hemos visto también en prensa que el año 
pasado el presidente Puig habló de seiscientos millones en 
origen y, al final, solo se presupuestaron cinco. Fue un anun-
cio en el debate de política general del 2021, en septiem-
bre del 2021. Tras aquel fiasco de los seiscientos millo-
nes de euros anunciados, ¿tiene previsto el gobierno de la 
Generalidad que la promesa de los seiscientos millones de 
euros se materialice en los presupuestos de este año? ¿Y 
cuáles son las previsiones presupuestarias directas previstas 
para las medidas de corrección de contaminación del lago de 
la albufera?

Y, en fin, nada más.

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Aguirre .

Senyor Del Pozo, quan vullga .

El senyor Del Pozo Querol:

Sí, gràcies, president .

Y gracias, señora consellera, por su comparecencia aquí para 
explicarnos esos futuros proyectos que se pueden realizar 
en el Parque Natural de la Albufera para mejorar su estado 
medioambiental . Unos proyectos que, primero, pues, tene-
mos que ver si se realizan y qué resultados tienen, porque 
estamos hablando de algo futuro . Y, además, unos proyec-
tos que dependen, sobre todo, de dinero de Europa y que 
veremos qué pasa ahí . Unos proyectos que, si no llega a 
ser por los fondos europeos, pues, ni la Generalitat ni el 
Gobierno de España, pues, tras muchos años de gobiernos 
de izquierda, pues, parece ser que no ponían el dinero de 
verdad para cambiar, para salvar la situación de la Albufera 
de Valencia .

Y sí, hablo de salvar la Albufera de Valencia porque así nos 
lo dicen los expertos, así nos lo dice la sociedad civil valen-
ciana . Porque, según ellos, la situación de la albufera es 
crítica. Y ustedes, pues, PSOE, Compromís y Podemos, 
siete años gobernando y han sido incapaces de rever-
tir la situación. Parece ser que opinan todo lo contra-
rio, ¿no?, que la gente valenciana . Eso sí, se han dedi-
cado, pues, a vender que hacen políticas verdes a favor 
del medio ambiente y, luego, pues, a la hora de la verdad, 
nada, porque han llegado a tener la desfachatez de vender, 
año tras año, inversiones millonarias en la albufera que, 
luego, no hacían. Por tanto, es que, al final, perdone que se 
lo diga, pero es que han perdido toda credibilidad, porque 
no puede ser que ustedes vengan a vender en los presu-
puestos del año pasado unas inversiones de seiscientos 
millones de euros en el Parque Natural de la Albufera para 
salvarla y, luego, nada de nada . Los hechos hablan por sí 
solos. la Albufera continúa en estado crítico.

Y es que ustedes, señora consellera, el gobierno del Botànic, 
pues, no han solucionado ningún problema que tenía la albu-
fera desde el año 2015 . Siguen sin solucionar los problemas 
de la depuradora de Pinedo . Seguimos sin tener las principa-
les normas medioambientales para proteger nuestro parque, 
como son el PORN y el PRUG . Seguimos con el problema de 
los tanques de tormenta . Seguimos con el tema del colec-
tor oeste, fundamental para que no entren aguas contami-
nadas al parque natural . Como también seguimos esperando 
esa depuradora de Alcàsser que usted menciona . Seguimos 
con los problemas del dragado . Seguimos con los problemas 
de limpieza de cañas . Seguimos con los problemas de direc-
ción en el parque natural. Se continúa sin dejar participar a 
la sociedad civil en cuidar el parque . Se criminaliza a agricul-
tores y pescadores. Se criminaliza el cultivo de arroz. Incluso, 
recientemente, salió en prensa que la junta rectora del 
parque le está pidiendo más poder de decisión; sí, salió en 
la prensa, señora consellera, la junta rectora le está pidiendo 
más poder de decisión. Continúa el grave problema exis-
tente en la albufera, con la gran cantidad de vertederos de 
residuos ilegales que hay en el parque .

Como ve, señora consellera, pues, han pasado los años y 
la situación de la albufera continúa igual de mal. Al final, 
todo han sido promesas . Y ustedes llevan ya siete años 
gobernando y han dejado claro quiénes son ustedes . De 
momento, a día de hoy se han dedicado solamente a vender 
humo en políticas medioambientales.

Esperemos que, ¡ojalá!, sus promesas se hagan realidad.

Gracias .
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El senyor president:

Gràcies, senyor Del Pozo .

Temps de la senyora Díaz .

Quan vullga .

La senyora Díaz González:

Gracias, presidente .

A ver, el 23 de junio de este mismo año, después de unas 
jornadas que hubo sobre la albufera, se publicaban, pues, 
distintas declaraciones que habían hecho expertos, aparte 
de concejales y alcaldes . Los expertos decían: el parque, en 
todo caso, se encuentra en la travesía del desierto o en el 
purgatorio, la albufera está muerta, el lago es ahora una taza 
de caldo verde con algas. Soy optimista, pero se está muy 
lejos para que haya aguas transparentes en la laguna .

Tenemos que escuchar a los agricultores, que son los guar-
dianes del parque . La voz más importante en el parque 
tendrían que ser los arroceros y no lo son . Claro, después 
de la noticia de ayer, que habla de aguas transparentes en 
la albufera, he preguntado a los expertos a qué era debido, 
o sea, qué había hecho esta conselleria; no sé, a lo mejor 
había tirado pastillas de cloro a la albufera para conseguir 
esas aguas transparentes, no sería la primera vez, pero no . 
Por un lado, me dicen: esta agua limpia es la enviada por las 
acequias de la Acequia Real del Júcar, gracias al ahorro de la 
modernización de esta acequia, que está quedando, con ello, 
demostrado que la modernización de la acequia afecta posi-
tivamente a la albufera por la reducción de fertilizantes apli-
cados y por el agua que se ahorra y se destina al lago.

Demostrado esto, es una obligación del Generalitat acele-
rar al máximo las obras de modernización pendientes para 
que se pueda llevar, que son en 23 sectores, si no recuerdo 
mal, para que se puedan llevar al lago los cuarenta hectóme-
tros cúbicos que se supone que desde la acequia se llevarán, 
hasta 2027, si se llevan a cabo estas obras que son funda-
mentales . Bien .

Y, luego, preguntando a un investigador de la Universidad 
Politécnica de Valencia, decía: «Las fases claras se presen-
tan periódicamente en la albufera, las fases claras del agua, 
o sea, no es síntoma de regeneración –me decía–, no es 
síntoma de regeneración». Si la última vez que hubo vege-
tación sumergida en el lago fue en 2018, hasta 2022, ¿qué 
ha pasado? Es una vegetación oportunista . Hasta que no 
haya chara en el fondo, no será posible la recuperación de 
la albufera y, sin dragado, no será posible, algunos lo tene-
mos claro. Y añadía: «Se clarifica el agua porque el zooplanc-
ton se come el fito y puede llegar a verse el fondo, pero, 
después, se vuelve a la misma situación» .

Yo espero que, al final, no sea la mismísima situación 
que el año pasado, cuando en estas fechas denunciába-
mos la mortandad que se veía de aves, de peces, incluso 
de gatos, en la albufera, muertos por la anoxia, etcé-
tera, etcétera . Esperemos que eso no suceda este año . 
Esperemos que, al final, la gestión de la paja del arroz se 

haga convenientemente . Y esperemos que esa planta de 
biogás, que usted anunció hace un año para ponerla en fun-
cionamiento, usted decía en mayo, más o menos, de 2023, al 
final cumpla con que en 2023, mayo, junio, julio, diciembre, 
se ponga en funcionamiento, porque, al fin y al cabo, lo que 
hay ahora encima de la mesa es un convenio para la reco-
gida de 2 .400 toneladas de la paja del arroz, mientras, pues, 
el resto, que estamos hablando que normalmente se produ-
cen entre setenta y cinco mil y noventa mil toneladas de paja 
de arroz, pues, habría que dejarlo ahí o fanguearlo, etcétera, 
etcétera, produciendo, probablemente, otra vez la putrefac-
ción de las aguas y la mortandad .

El senyor president:

Gràcies, senyora Díaz .

La senyora Díaz González:

Con lo cual esperemos que, en esta ocasión, se haga respon-
sable y no siga tirando balones fuera, consellera .

El senyor president:

Gràcies, senyora Díaz .

Senyor Calvo . (Se sent una veu que diu: «No») Ah!, perdó. Per 
part d’Unides Podem, Senyora Gascó, quan vullga .

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, president .

Gràcies, consellera, per la seua compareixença i per 
la posada en valor, efectivament, com vosté bé ha dit, 
d’este ecosistema tan valuós, no sols per a la Comunitat 
Valenciana, sinó per a Europa .

Ahir va eixir, precisament, un article en el Levante sobre com 
està canviant l’albufera i crec que no podem estar més que 
contents . Però la pregunta que ens fem és si estes aporta-
cions que s’estan fent seran continuades en el temps o han 
sigut puntuals .

I és que sobre el que es va anomenar «acord històric per 
a l’albufera», al mes d’abril, quan va eixir la versió defi-
nitiva del pla hidrològic, com vosté sap, els grups ecolo-
gistes presents a la xarxa del Xúquer varen a presentar 
al·legacions, etcètera, i varen mostrar el seu escepticisme 
perquè, entre d’altres, deien que el pla no establix objec-
tius ambientals per a l’aiguamoll i espai protegit… albufera, 
fent cas omís al principi rector de la gestió en matèria d’ai-
gües . Amb la qual cosa, vull saber què en pensa vosté de 
l’aprovació del pla, si, segons vosté, sí que es garantixen o 
no els cabals ambientals per a l’albufera i si hi ha garanties 
que es compense adequadament la pèrdua de cabals per la 
modernització de regadius .
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Respecte a això, enfront d’algunes afirmacions, en la memò-
ria de l’esquema de temes importants per a l’horitzó 2021-
2027, el que s’afirma és «la modernización de los regadíos de 
la Acequia Real del Júcar producirá una reducción de los apor-
tes, tanto al río Júcar como a la Albufera de Valencia» . Amb 
la qual cosa, això que la modernització només fa que aportar 
aigua… Bé, doncs hi ha textos normatius que diuen exacta-
ment el contrari, no? Per això, volia saber si, des de la conse-
lleria, s’ha defensat la petició que hi haja un estudi ambiental 
estratègic del conjunt de sectors de modernització, que són 
més de quaranta, quan estaven defensant el pla, i si és una 
cosa que continuen defensant o no, davant d’allò que s’està 
fent ara, que és una avaluació ambiental sector a sector .

També m’agradaria preguntar-li respecte a l’estudi de saneja-
ment del col·lector oest, per al qual s’ha previst la construc-
ció de la depuradora d’Alcàsser . Bé, jo he estat en contacte 
amb algunes persones del veïnat i, precisament, pregunta-
ven si Pinedo no podia dur avant eixa funció que volen ator-
gar a Alcàsser, perquè està ja dotada de l’emissari, perquè en 
realitat no s’està utilitzant tota la potencialitat de Pinedo… I 
volien, simplement…, que mostren els seus dubtes, no?

És evident que hem de descarregar totes eixes aigües brutes 
que arriben a l’albufera, i la reutilització de l’aigua recu-
perada és una bona notícia també, però, com que fins ara 
molts ho han estat anunciant, m’agradaria saber com pensa 
la conselleria que això es faça de la manera correcta .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Gràcies, senyora Gascó .

I, ara sí, senyor Calvo, quan vullga .

El senyor Calvo Alfonso:

Muchas gracias, presidente .

Señora consellera, bienvenida y gracias de nuevo por las 
explicaciones que acaba de dar .

Soy un amante de las obsesiones personales, porque qué 
seríamos de ellas sin esas obsesiones, pero algunos parti-
dos de la obstrucción» creo que rozan el límite de preocu-
pante. Incluso tienen una particular cruzada con usted en 
ese asunto, voy a conocerlo también . Le sugiero que haga-
mos oídos sordos y que saquemos provecho a los datos que 
acaba de anunciar .

Por ejemplo, como ha dicho la compañera de Unides Podem, 
ayer salió un titular, creo que es muy positivo, que se vislum-
bran índices de transparencia de hace cincuenta años . Y 
creo que es una muestra notable de mejoría de la situación, 
ya que parece que los aportes del Xúquer, aquellos deriva-
dos de las acequias y de canales, están funcionando, ¿no? Y 
una de las preguntas que le haríamos: ¿qué les diría a aque-
llos amantes del dragado como única opción, que defendían 
y creo que siguen defendiendo, no?

En otro orden de asuntos, como conoce, algunos gobier-
nos pretéritos dejaron algunos regalos envenenados . Por 
ejemplo, los tanques de tormenta, que estaban más o 
menos estipulada la finalización para el año 2015; obvia-
mente, no fue así . Y nos gustaría saber en qué situación se 
encuentran .

Y creemos que no hace falta estar muy versado en mate-
ria hídrica para comprender que la construcción de esos 
tanques lo que hacen es minimizar el vertido o esas descar-
gas que son muy problemáticas y, por tanto, muy contami-
nantes, y que acababan, de alguna forma u otra, en la albu-
fera . De hecho, como sabrá, en uno de los estudios de 
Aquamed se estimaba que, de entre todas las medidas plan-
teadas para la albufera, esas tendrían el impacto más impor-
tante sobre su estado ecológico, y nos gustaría si puede 
hacer una valoración al respecto .

Y si recuperamos el titular que he mencionado al principio, 
y también ha mencionado Beatriu, pues llámeme romántico 
si quiere, pero creo que no hay más misterio que el trabajo 
en equipo, tanto del Consell, a través de su conselleria, de la 
confederación hidrográfica, de las comunidades de regan-
tes… Creo que es algo o ha sido algo insólito hasta la fecha 
y ha permitido este renacimiento de ese humedal y de esa 
joya de la corona que tenemos .

Y nos gustaría también preguntarle qué opinión le merece 
el Plan hidrológico de la confederación y si considera que 
consolidará, de alguna forma, el hecho de que tengamos 
una albufera cada vez en mejores condiciones, ya que por 
primera vez se estipula y se mandata en un plan hidroló-
gico…, se ordena un caudal ambiental invernal, que creo 
que ahí radica la clave para que este tipo de imágenes se 
queden, intentemos que para siempre .

Nada más . Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Calvo .

Bé, ara per a respondre a les qüestions plantejades…

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència i Transició Ecològica:

Gràcies, senyor president .

Partint que el sistema albufera és un sistema complex, jo 
crec que negar que les actuacions que s’han anat fent, els 
acords que s’han anat assolint i que s’han materialitzat, en 
molts casos, han millorat l’estat de l’albufera en els darrers 
anys, negar-ho és faltar a la veritat .

Açò no és fruto de la casualidad, ni de los fitoplancton, ni de 
nada . Açò és fruit d’un treball d’anys per a aconseguir posar 
l’element aigua en el centre de l’acord . L’element aigua és el 
factor diferenciador de tindre una Albufera amb la qualitat 
ambiental necessària o no .



Comissió de Medi Ambient, Aigua i Ordenació del Territori  ¦  25-10-2022 Pàg. 821

I hi ha dos qüestions que afecten l’element aigua que hem 
posat de manifest. Una, la necessitat de garantir-li un cabdal 
mínim d’aigua i, en la mesura que és un bon acord, ho hem 
plasmat en el pla…, ja ens agradaria que fora encara millor . El 
pla hidrològic contempla eixa assignació hivernal necessària 
perquè l’estat ecològic de l’albufera estiga aixina com està 
ara i es mantinga en el temps. Sí? Bon acord. Efectivament, 
un pla és…, en este cas, fins al 2027. Ja em pareixeria incre-
ïble que vinguera algun govern, després, a qüestionar, en la 
següent planificació, el fet que hi haja una assignació que no 
haja d’anar a sobrants i que es consolide .

Perquè el que ha passat fins ara és que anava a sobrants 
de la hipòtesi de la modernització . La modernització s’ha 
anat fent i s’ha de planificar, i s’ha d’estudiar i s’ha de corre-
gir . I, a vegades, no ha suposat estalvis, i, quan ha supo-
sat estalvis, s’han posat a disposició del llac i, efectivament, 
s’ha produït una situació així. Però tu no pots tindre l’al-
bufera amb un pla hidrològic considerada com a tercera 
o quarta prioritat. Tu has de tindre, en el pla hidrològic, 
l’albufera considerada com s’ha de tindre. I, per això, cal 
garantir-li eixe cabdal, al marge de sobrants, modernitzaci-
ons, etcètera .

I, per tant, esta és la primera vegada que es conseguix un 
acord que està a mig camí, perquè té una dotació al marge 
de les modernitzacions i de sobrants, és a dir, assignada, 
i una altra que se suma a raó del que se vaja solventant o 
produint de les modernitzacions . L’escenari favorable, indis-
cutible, per a l’albufera el dia de demà en una altra planifi-
cació? És que tinga eixa suma consignada específicament 
a l’albufera sense haver de passar per modernitzacions ni 
res. És a dir, que no estiga sobrant, que l’albufera tinga el 
protagonisme que ha aconseguit assolir en este pla, però ja 
indiscutible.

Per tant, què opine del pla? És positiu i el vam votar a favor 
com a govern de la Generalitat . El vam aprovar . I, per tant, 
ens agradaria que, amb algunes correccions que podem 
estar d’acord, puga ser aprovat pel Govern d’Espanya .

És complicat, eh? Perquè es diu: «Usted viene de proyec-
tos de futuro» . Però és que l’aigua és real, és real el que està 
passant . I eixe era el primer punt, ho vam dir des del principi . 
Primer punt, aportació assignada a l’albufera; conseguit .

Segon punt, captar les aigües contaminades que li arriba . 
Captar-les, impulsar-les, depurar-les, reutilitzar-les en altres 
sistemes de regadiu que ho necessiten . Està consignat en el 
pla també, són 110 milions d’euros .

És que vostés diuen: «Es que en los presupuestos han 
puesto…» . No, és que tu no has de posar els 110 milions 
d’euros en el pressupost de la Generalitat Valenciana; és 
que està en el pressupost del pla hidrològic . I, a més, indica 
específicament que són fons de recuperació i que li corres-
pon al ministeri posar-los d’eixos fons europeus . És que és el 
mateix pressupost que va en el pla .

Aleshores, hem aconseguit els recursos? Sí, per captar eixes 
aigües brutes, per a impulsar-les i depurar-les en Alcàsser, 
i que eixes aigües reutilitzades puguen utilitzar-se pels 
regants de les zones, en l’entorn d’Alcàsser, i tindre aigua 
de bona qualitat, regenerada i a bon preu . Per tant, el segon 
element, l’aigua, també .

I, per a nosaltres, la restauració ambiental també estem 
treballant-la, no solament amb la consignació de 60 milions 
d’euros en projectes de restauració ambiental, és que aspi-
rem que, any rere any, tant aportacions pròpies, com aporta-
cions ministerials, com aportacions europees caiguen ahí, en 
el sac de les restauracions ambientals i de les millores ambi-
entals de l’albufera . Per als ullals, per a la vegetació, per a les 
motes, etcètera, però no per al dragat .

El dragat, com a concepte general, no estem d’acord . Ho he 
dit mil vegades, eh? No és ninguna sorpresa . Dragats s’han 
de fer en algunes zones concretes, però com a concepte 
general no estem d’acord, perquè creiem que suposa també 
un perill per a l’albufera . L’albufera, hui per hui, té un perill i 
és demostrable, que és la intrusió marina . De fet, en alguns 
casos, estem fent estudis de com està afectant-li al cultiu 
de l’arròs, la intrusió marina . I, com vostés comprendran, un 
dels defectes del canvi climàtic, i més a la Mediterrània, és la 
pujada del nivell de la mar, és evident .

Per tant, si tu fas un dragat de l’albufera, nosaltres, com 
a caràcter general, creiem que exposes l’albufera a major 
intrusió marina . Si damunt es projecten projectes que afavo-
rixen també modificacions, alteracions de la costa, doncs 
encara més intrusió marina . Per tant, el dragat, nosaltres 
no el defensem. El pot defensar algun tècnic, alguna enti-
tat, però com a conselleria no el defensem . I no el defensa 
tampoc el propietari del llac, que l’Ajuntament de València 
no ho defensa amb caràcter general .

Sobre com està…, l’estat de les aus. Al final, l’albufera és 
una…, Xarxa Natura 2000, té totes les normatives i totes 
les qualificacions d’alta protecció europea, precisament 
vinculada als seus valors de biodiversitat i ambientals . I, 
òbviament, perquè els índexs d’aus estiguen relativament 
òptims, el primer és que l’ecosistema tinga l’estat òptim 
ambiental .

Les aus depenen del seu hàbitat . El hàbitat està millor? Sí, 
està millor. És millorable? Indiscutiblement. Esta compa-
reixença no és per a dir que ja ho tenim tot fet . I millorarà? 
Sí . Però és de veres que, hui en dia, l’estat de les aus està 
millor que fa uns anys, perquè l’hàbitat està millor que fa 
uns anys .

L’agricultura ecològica . És complexa, és de veres, en l’albu-
fera . Saben que tenen un sistema a nivell d’aigua, de reg, 
complicat . És de veres que també tenim alguns casos d’èxit 
en la Marjal de Pego-Oliva que estem estudiant també com 
introduir-los amb èxit en l’albufera, i alguna cosa es fa d’agri-
cultura ecològica en l’albufera . És limitada perquè compar-
tixen, diguérem, el sistema i, per tant, les aigües…, o siga, 
hi ha molta agricultura convencional que limita l’agricultura 
ecològica . Encara així, ho estem parlant per afavorir espais 
on es puga generar i certificar agricultura ecològica, perquè 
no solament és generar, sinó que has de poder certificar-ho 
adequadament .

I acabe amb alguna coseta . En Pinedo . Jo, el don del 
momento…, Abans de vindre ací, estava amb els veïns de 
Pinedo, precisament per a explicar-los el projecte que va 
a eixir a licitació . És una obra de 34 milions d’euros impor-
tantíssima per a Pinedo, per als veïns de Pinedo, esperadís-
sima i que no s’havia fet durant molt de temps . És que justet, 
precisament hui, he estat amb els veïns de Pinedo . I sap 
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l’única cosa que diuen? És que, després de dècades de polí-
tics amb promeses incomplides, s’espera que efectivament 
se complisquen . I jo, en lloc d’una promesa, porte una licita-
ció . És la diferència . Simplement això . Aixina que s’estan fent 
coses .

I acabe amb el tema de…, perquè em pareix interes-
sant . Hem aconseguit també…, sabem que l’Ajuntament 
de València, junt amb altres municipis, estava impulsant la 
connexió Túria-Albufera . Vam donar el seu suport fa dos 
anys a eixe projecte, per part del govern de la Generalitat, 
fins i tot fins al punt que eixe projecte, si es consolida, poder 
invertir recursos també públics ahí, de la Generalitat. I la 
bona notícia és que, fa una setmana, la confederació ja ha 
donat el ok també a l’ajuntament, per a eixe projecte de 
connexió i, per tant, de l’antic llit. Jo crec que és una bonís-
sima notícia que no solament tingam albufera, sinó que 
tingam Túria-Albufera, eixe especial corredor que acaba a 
la mar i que crec que serà, doncs, bé, una molt bona conne-
xió verda, importantíssima, i que ja aconseguix tindre les tres 
administracions implicades alineades en este projecte .

El senyor president:

Bé, de forma excepcional, els puc donar este torn, un minut 
per cadascú per a fer les preguntetes que siguen adients . 
Anem molt mal de temps i no crec que faça falta més .

Senyor Aguirre, quan vullga .

El senyor Aguirre Larrauri:

Muchas gracias, presidente .

Gracias, señora consellera .

Hoy no me ha tocado a mí que me conteste a muchas de las 
cosas que le he planteado, pero, bueno .

Quería decirle que nos comenta que el lago está mucho 
mejor ahora que hace unos años; sin embargo, uno de los 
aspectos que llama la atención es la reducción de la vege-
tación palustre que existía en el lago, incluso antes de ser 
considerado parque .

Entonces, queríamos saber qué medidas ha adoptado la 
conselleria para la regeneración de la vegetación palustre 
que circunda el lago de la albufera, si cree que es posible 
la recuperación de las matas, las islas que han conformado 
tradicionalmente la vegetación del interior del lago, y si tiene 
la conselleria algún proyecto destinado para la regeneración 
de esta vegetación palustre .

En cualquier caso, si ha habido algún proyecto, cuáles han 
sido los resultados en la regeneración de esta vegetación . Y 
si se ha planteado, en cualquier caso, la conselleria volver al 
sistema tradicional de regeneración de vegetación consis-
tente en la quema selectiva y controlada de aquellos espa-
cios con la vegetación más deteriorada .

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Aguirre .

Senyor Del Pozo, quan vullga .

El senyor Del Pozo Querol:

Gràcies, president .

Gracias, señora consellera, por sus explicaciones .

Nosotros nos alegramos si mejora la situación de la albu-
fera, y lo que hicimos pues es consultar a la sociedad civil y 
a expertos, sí, y a catedráticos, sobre la noticia referente, y 
nos dijeron que sí, que puede haber mejoras puntuales pero 
que la situación sigue siendo la que es . Por tanto, incluso 
nos llegaban a decir: «Dígale usted, propóngale a la señora 
consellera a ver si quiere realizar una visita con nosotros, 
con catedráticos de universidad, y que nos explique allí in 
situ todas las mejoras, y así, pues, comprobaremos que no 
estamos hablando de algo puntual», que es lo que ellos afir-
man . Yo simplemente hago de intermediario, porque es lo 
que ellos nos dicen y, por lo tanto, nos dicen que la situación 
sigue siendo crítica porque así lo hablan con hechos.

Y, ya, por último, preguntarle, pues que estos expertos 
valencianos que viven en la albufera, que son catedráticos 
y tal, a mí me sorprende cuando me dicen que todos esos 
proyectos, o proyectos que se llevan a cabo en la albufera, 
no se cuenta con ellos y se cuenta con otros expertos que 
son de otras universidades de otras partes, o sea, es una 
cuestión que yo no llego a entender.

Entonces, me gustaría que me explicara por qué no conta-
mos con los expertos valencianos y resulta que son exper-
tos de fuera .

Gracias .

El senyor president:

Gràcies, senyor Del Pozo .

Senyora Díaz, quan vullga .

La senyora Díaz González:

Gracias, president .

Bueno, si no se escucha ni a los arroceros que es a los 
primeros que se tendría que escuchar, ¿cómo se va a escu-
char a los expertos de la zona?

Evidentemente, supongo que no conviene, ¿no?, porque eso 
de que saquen ustedes una noticia, bueno, saque un medio 
de comunicación una noticia diciendo que las aguas de la 
Albufera están regeneradas, están transparentes, superrege-
neradas, y, claro, los expertos digan: «No, no, no se trata de 
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regeneración, son fases y además viene debido a la aporta-
ción por parte de la Acequia Real del Júcar» .

A mí es que hay una cosa que no me ha quedado clara, 
porque usted habla de que en el Plan de cuenca está el 
compromiso escrito de la aportación anual de los cuarenta 
hectómetros cúbicos, bueno, sesenta en total, pero de esos 
cuarenta… A ver, yo tengo entendido que esos cuarenta 
hectómetros cúbicos dependerán –y dependen– de la 
modernización de regadíos . Me gustaría saber si eso es así 
o no porque, según la Acequia Real del Júcar, que ahora 
mismo está aportando 14,5 hectómetros cúbicos, dice que 
no podrá aportar esos cuarenta hectómetros cúbicos, que 
no se podrán aportar, en tanto en cuanto no estén realizadas 
esas obras de modernización . Me gustaría que lo aclarara .

Por otro lado, decirle que el ayuntamiento –y acabo ya– el 
Ayuntamiento de Valencia está en contra del dragado mien-
tras licita para dragar en la Albufera .

Y, por otro lado, decirle que la obra que los expertos y los 
usuarios de la Albufera consideran más importantes es el 
colector oeste . ¿Para cuándo ese colector oeste? Que usted 
dice que esa cantidad de dinero, los 110 millones de euros, 
sí que está por ahí, bueno, ¿para cuándo ese colector oeste?

Y respecto de los 430 millones de euros que faltan y que usted 
echa la culpa a Europa, a la Unión Europea, por no invertir, no 
traer el dinero, me gustaría saber qué proyectos han presen-
tado al respecto para que se hable de 430 millones .

Gracias .

El senyor president:

Gracias, señoría .

Cuando quiera, consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Bé, vaig a intentar explicar que l’aigua del riu no és propi-
etat de ningú, val?, vaig a començar dient una cosa que és 
evident . O siga, aquí no és «yo soy propietario, y, mira, te 
doy, te regalo, o te lo pongo de…, no sé, de regal de Nadal» . 
M’enteneu? L’aigua d’un riu no té propietaris . N’hi ha uns 
drets d’ús, que de fet es revisen, val?, i també n’hi ha unes 
condicions que has de complir sobre els teus drets d’ús .

En este cas, esta conselleria ha deixat meridianament clar que 
la modernització del regadiu, i la seua aprovació amb els infor-
mes ambientals corresponents, sempre, compte!, qualsevol 
aprofitament que puga haver-hi de sobrants que es produïxen 
gràcies a la modernització, obligatòriament han d’estar assig-
nats en dret per a l’albufera, perquè això ací no s’havia fet mai .

Ah!, doncs és que està molt bé que parlem de coses que no 
s’havien fet mai, està molt bé!, està molt bé! Perquè vindre ací 
i que a mi se me tira en cara, per exemple, «no se habla con los 
arroceros», «es que las quemas, no sé qué…», que vinga d’un 

govern que va prohibir les cremes de la palla, que vinga d’un 
govern on estava prohibit la crema de la palla de l’arròs, i ara 
resulta que nosaltres no solament no prohibim, sinó que el que 
fem és un acord històric perquè siga una cosa molt excepcional, 
que el concepte i el canvi en la gestió del cultiu de l’arròs, i, per 
tant, de la gestió del residu, recurs, palla, siga un altre, que tinga 
aprofitament, que es puga incorporar com a biogàs, etcètera, 
aconseguim un acord de la gestió, i, òbviament, té també possi-
bilitat de tindre de manera molt excepcional, molt regulada i 
autoritzada, la crema; però que vinga d’un govern que va prohi-
bir la crema de la palla de l’arròs . (Veus)

Els episodis d’anòxia, que ha explicat que l’anòxia, doncs, 
encara als peixos i tal, el tema dels gats… anem a deixar-ho, 
eh?, perquè açò ha sigut ja, aquí parlar dels gats, que els 
gats, en tot cas, venen arrossegats pels barrancs, etcètera, 
no es moren allí a l’Albufera d’anòxia, d’acord?, per la palla . 
És que els criteris, el debat arriba a un punt, de veres, que un 
vol ser rigorós tècnicament i ambientalment, però arriba ja…

Aleshores, no poden vostés vindre ací a dir «esto es que los 
sobrantes de modernización, no sé qué…» . No, mire, jo li he 
dit que l’escenari perfecte és que l’albufera no depenga abso-
lutament ni un metre cúbic d’aigua que li ha d’arribar del riu, 
vinga de sobrants, vinga de modernització, etcètera . A dia de 
hui, l’acord és que hi ha una assignació fixa de riu i hi ha una 
assignació que anirà a raó de la modernització . (Veus) Sí, però 
si es públic . Quin problema tenen vostés? I el que dic és que 
el futur ha de ser una planificació on ja no tinga res de cabal 
associat a modernitzacions ni res, assignat completament . 
Però, està millor ara que abans? Sí, és evident .

Segona cosa . Quan van a fer el nou col·lector i la nova depu-
radora? Jo… Ja, però és que això no era un projecte que ni 
havia somiat el Partit Popular. Resulta que fem el projecte, 
resulta que aconseguim els 110 milions d’euros, resulta que 
estem licitant la redacció d’eixe projecte per a poder fer-lo, i 
ara resulta que és un problema pensar-lo, discutir-lo, negoci-
ar-lo, aconseguir-lo, i posar-se a licitar… Bé, jo al·lucine! Aquí 
volen que demà, pin!, jo faça màgia i n’hi haja un nou col-
lector, una nova depuradora, i que tot estiga perfecte.

Vull dir, sigam un poquet seriosos, eh?, sigam un poquet seriosos .

I acabe dient-li, en les Corts Valencianes, jo, a allò de «los 
expertos» i no sé què, ja li vaig dir que me posara els noms, 
porque usted por llamar catedrático, catedrático, catedrá-
tico, no es que exista esa persona, se llamará catedrático 
equis Pepito Pérez . Pose noms de quins són els catedrà-
tics «que son valencianos, porque usted a estos valencianos 
no los escucha y escucha a expertos de fuera», home!, pose 
noms i cognoms a eixos catedràtics. Si existeixen, jo ja li ho 
vaig dir en el Ple de les Corts, pose un llistat de noms, m’ho 
dona i jo me’n vaig amb ells on faça falta .

Gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora consellera .

I bé, anem molt mal de temps però continuem sense 
demora .
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Compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica per a informar de l’estat dels emissaris de la 
Comunitat Valenciana, sol·licitada pel Grup Parlamentari 
Popular (RE número 54.691)

El senyor president:

Passem al cinqué punt, que és la compareixença de la 
senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica, per a informar de 
l’estat dels emissaris de la Comunitat Valenciana, sol·licitada 
pel Grup Parlamentari Popular .

Sense més, quan vullga, senyora consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Bé, aniré més ràpida .

Saben tots vostés que els emissaris submarins són les cana-
litzacions integrals de la xarxa de sanejament que transpor-
ten cap a l’interior marí efluents de depuració, estacions de 
depuració, una vegada les aigües, com dic, ja estan depu-
rades i desinfectades . Es tracta de punts de desemboca-
dura en la mar de les aigües sanejades, ja dic, a distància de 
la zona costanera primera, que estan eixes aigües sanejades, 
d’igual manera que podria realitzar-se a través d’una altra 
mena de canalitzacions i llits naturals que conflueixen en el 
domini marítim.

Després de tres dècades de funcionament del sistema de 
sanejament al territori valencià, sorgit precisament de la llei 
de 1992, la Llei 2/1992 –per cert, complix trenta anys l’EP-
SAR, i crec que és un bon aniversari–, els tractaments de 
depuració, així com els sistemes d’analítica i control, garan-
tixen la salubritat i condicions d’aquestes aigües. D’igual 
manera, i de manera secundària, els emissaris poden conduir 
les aigües torrencials, ja dic, de manera secundària en episo-
dis de pluges, és a dir, aquelles que per raó d’una alta pluvio-
metria han de ser canalitzades amb rapidesa i eficàcia.

És en aquests episodis de greus inclemències meteorològi-
ques sobrevingudes, que són, ja dic, molt inusuals perquè 
de normal les aigües de pluja s’estan canalitzant per altres 
vies que no per eixos emissaris, quan poden produir-se tren-
caments en les canalitzacions, ja siguen en terra o en els 
mateixos emissaris submarins, en el medi marí . Per la qual 
cosa, en aquest cas, es realitzen reparacions a l’empar dels 
procediments d’urgència, a fi de restablir el funcionament de 
la infraestructura i continuar amb la fi per a la que han sigut 
concebudes .

Així, per exemple, va ser el cas dels emissaris afectats pel 
temporal Glòria, a finals de 2020. De qualsevol manera, 
eixa reparació que es va fer d’eixes canalitzacions no 
afecta, i dic, no afecta la qualitat de les aigües ja depurades 

i desinfectades, el que vol dir és que l’abocament de les 
mateixes al medi marí, si està programada a un quilòmetre 
o dos de distància, doncs, si té algun trencament ix per una 
distància inferior . Però, les aigües amb eixos emissaris estan 
depurades i desinfectades .

I, per tant, no entenem que eixes fissures o trencaments que 
s’hagen produït i que, efectivament, es reparen per meca-
nismes d’emergència, puguen generar perjudicis ambientals 
a conseqüència de contaminació microbiològica . Els pose 
un cas, l’exemple de l’emissari que evacua l’aigua depurada 
procedent de l’EDAR de Xàbia, monitorat amb un sistema 
de control de fins a onze punts analítics, ha registrat valors 
microbiològics molt per baix del llindar màxim indicat pel 
Reial decret de 1998 que estableix les normes de qualitat de 
les aigües de bany. És a dir, els valors dels efluents controlats 
diàriament han sigut majoritàriament nuls en què es classi-
fica la qualitat de les aigües com a excel·lents per a bany.

Gràcies a la labor de sanejament i controls diaris, es cons-
tatà en el seu moment que l’origen del episodi de contami-
nació detectat a la platja de l’Arenal, el passat 27 de juliol, 
gràcies precisament a eixe programa de control de qualitat 
de les aigües que realitzem des de la Direcció General d’Ai-
gua, no va poder ser produït en cap cas per les aigües de 
l’EDAR de Xàbia, ni per la canalització de l’emissari . És a dir, 
es comprovà que estava en aquell moment en fase de repa-
ració per obres d’emergència, però les aigües que estaven 
passant, fins i tot per ahí, tenien l’alta qualitat. I, per tant, 
eixe episodi no està associat a l’emissari ni a l’EDAR .

En aquells dies, els valors microbiològics van tornar a ser 
nuls, passat eixe 27 de juliol, per la qual cosa l’origen de la 
contaminació d’aquell episodi es va deure a un factor extern 
puntual i aliè al sistema de depuració .

I així és el que sol passar en tots els episodis on hem d’aler-
tar, i, per tant, tancar una platja per valors microbiològics 
que superen els establerts. No solen tindre res a vore els 
emissaris amb el sistema de depuració .

A més de l’analítica quotidiana de les aigües sanejades, cada 
emissari submarí està sotmés semestralment a una revi-
sió detallada, dintre del programa de vigilància que gestiona 
l’EPSAR, la qual cosa origina informes anuals de seguiment 
i control, i recomanacions . Eixe inventari i coneixement de 
l’estat dels emissaris és compartit amb els municipis corres-
ponents, ja que són l’administració titular de la conduc-
ció . Ara bé, després de tres dècades, trenta anys, és evident 
que cal pensar en una reforma integral de renovació de la 
majoria d’estes canalitzacions. I és el motiu pel qual, en el 
programa d’obres de l’EPSAR, per a este any que ve, s’ha 
consignat un total de 60 milions d’euros, 20 milions d’eu-
ros per província, per a la renovació global dels emissaris 
submarins del territori valencià . Aquest programa estarà diri-
git, diguem-ne, per la Direcció General de l’Aigua, i, òbvia-
ment, executat i pagat per l’EPSAR . La direcció general ja ha 
rebut la documentació pertinent, posant-se a escometre la 
redacció dels projectes de renovació que ho precisen, i esta-
blint aixina priorització . I, en una primera aproximació, els 
emissaris de Vinaròs, Benicarló, Gandia, Xàbia i Dénia seran 
els primers en les actuacions del programa integral que els 
comente .

I açò és el que puc aportar-los sobre emissaris .


